
 

 
 
 
 
 
 
 
 

Detaljplan för del av Nälberga 1:141 mfl, Tystberga, 

Nyköpings kommun 
 

Hur samrådet bedrivits 
Förslag till detaljplan, upprättat av Stadsplaneringsenheten, Samhällsbyggnad, har varit 

föremål för samråd under tiden 20223-02-13 t.o.m. 2023-03-13. Handlingarna har funnits 

tillgängliga i Stadshusets foajé och på kommunens hemsida.  

 

Handlingarna har skickats till berörda myndigheter, kommunala remissinstanser, 

föreningar, organisationer och sakägare enligt särskild förteckning. 

 

Totalt har 14 skriftliga yttranden inkommit, varav två utan erinran samt två st godkännande 

av föslaget. Yttrandena finns i sin helhet hos Samhällsbyggnad. 

 

Följande har inkommit med yttranden utan erinran mot planförslaget: 
2023-02-16, E.ON Energidistribution AB 
2023-02-17, Räddningstjänsten 
 
 

Följande har inkommit med godkännande av planförslaget: 

2023-02-13, Privatpersoner (KoLW) 
2023-02-14, Nyköpingshem AB 
 

Följande har inkommit med synpunkter på förslaget: 

2023-02-14, Skanova/Telia Sverige AB 
2023-02-16, Privatpersoner (MoFS) 
2023-02-16, Privatperson (OL) 
2023-02-20, Sörmlands museum 
2023-02-22, PostNord 
2023-02-28, Lantmäteriet 
2023-02-28, Tystberga vägförening 
2023-03-07, Region Sörmland 
2023-03-10, Privatperson (IA) 
2023-03-12, Privatpersoner (PSoAT) 
2023-03-13, Polismyndigheten 
2023-03-13, Länsstyrelsen  
2023-03-13, Trafikverket 
2023-03-16, Vattenfall Eldistribution AB 
 
 

Samhällsbyggnad 
Stadsplaneringsenheten 
Victor Persson 

Samrådsredogörelse 
 
Datum 2024-06-29 

Dnr SHB21/310 

Postadress 
Nyköpings kommun 
Samhällsbyggnad, enhet 
611 83 NYKÖPING 

Besöksadress 
Stadshuset, Stora Torget 

Org nr 21 20 00-29 40 
Tfn 0155-24 80 80 
stadsbyggnad@nykoping.se 
www.nykoping.se  



Revideringar 
Med anledning av inkomna synpunkter har följande revideringar gjorts i 

planhandlingarna: 

 

Plankartan 

• Planområdets norra gräns har minskats. Planen täckte tidigare in Trafikverkets 

vägdike, vilket nu har korrigerats. Den planerade bebyggelsen ligger således på 

samma avstånd från Stationsvägen som inför samrådet.  

• Kvartersmarken har omdisponerats runt parkområdet i öst för att säkerställa att 

busslingan kan ligga kvar i befintligt läge. Torget har därmed tagits bort från 

planen. 

• Utfartsförbud mot Dramatörvägen har kompletterats i plankartan för att säkra en 

samordnad ut- och infart till kvarteren i öst. 

• Bestämmelse om lekplats ska anordnas i den östra parken har kompletterats i 

plankartan. 

• Bestämmelser om fördröjningsvolymer har kompletterats i 

dagvattenanläggningarna i parkmiljö. 

• Bestämmelser om nivåer på färdigt golv och ett avskärande dike har kompletterats 

med hänsyn till dagvattenutredningens resultat. 

• Bestämmelser om maximal fyllnadshöjd har tillkommit med hänsyn till 

stabilitetsutredningen. 

• Bestämmelse om trä i fasad har tagits bort för alla ytor förutom kvarteret i sydöst 

(som ligger längre än 40 meter från Stationsvägen). 

• Bestämmelsen om att fasad och fönster ska uppfylla brandteknisk klass EI 30 resp. 

EW 30 har korrigerats. Bestämmelsen lyder nu: ”Fasader ut mot Stationsvägen och 

dess gavlar ska utföras i obrännbart material, fönster mot Stationsvägen och dess 

gavlar ska vara brandklassade”. I planbeskrivningen finns kompletterande 

information om de brandtekniska klasserna och vad de innebär. 

 

Utredningar 

• Dagvattenutredningen har gjorts om i sin helhet. En dagvattenmodellering som 

undersöker dynamiken i vattenflödet för hela Tystberga har tagits fram sedan 

samrådet. Denna finns också bifogad som underlag till planen under namnet 

”Modellbeskrivning Tystberga”. Underlaget har sedan legat till grund för 

föreslagen systemlösning för hantering av dagvatten som innefattar öppna 

översvämningsytor, höjdsättning av färdigt golv, ett avskärande dike mm. 

• Bullerutredningen har kompletterats med följande aspekter: en förändrad 

planstruktur (där det bullerutsatta kvarteret i öst har tagits bort), buller från trafiken 

på Björkvägen och hur den påverkar planområdet, buller från busstationen och 

påverkan på planområdet, att trafikrörelserna justeras för ett tillskott på ca 75-80 

bostäder, tysta baksidor. I övrigt har bullerutredningen inte kompletterats med 

siffror som överstiger Trafikverkets prognos för 2040. 

• En geoteknik- och stabilitetsutredning har tagits fram sedan samrådet. Planen 

remitterades till SGI efter samrådet, varpå en utredning togs fram med avstamp i 

detta yttrande. Utredningen resulterade i en planbestämmelse om maximal 

fyllnadshöjd över grundkartans nivå.  

• Den miljötekniska markundersökningen har kompletterats med fler provpunkter. 

Utredningen konstaterar att marken inte klassas som förorenad, men pekar ut ett 

område som behöver hanteras varsamt i kommande projektering. 

• En gestaltningsbilaga har tagits fram som underlag till planen. Bilagan visar på 



gestaltningsambitionerna och diverse volymstudier för området. 

 

Yttranden och bemötanden 
Sammanfattning av inkomna synpunkter samt bemötanden med förslag på åtgärder:  

 

Avsändare  
Länsstyrelsen 
Länsstyrelsen har mottagit förslag till detaljplan för samråd enligt 5 kap. 11 § plan- och 
bygglagen (2010:900), PBL. Syftet med planen är att möjliggöra för bostäder och 
centrumaktiviteter men också bygga vidare på Tystbergas befintliga kvaliteter och skapa 
nya, av invånarna efterfrågade, mötesplatser.  
 
Detaljplanen handläggs med standardförfarande.  
 
Länsstyrelsen har tagit del av yttrande från Trafikverket.  
 
Under samrådet ska länsstyrelsen bevaka och samordna statens intressen och ge råd om 
tillämpningen av 2 kap. PBL. Länsstyrelsen ska särskilt bevaka de frågor som i ett senare 
skede kan leda till att länsstyrelsen överprövar planen i enlighet med 11 kap. 10 § PBL.  
 
Länsstyrelsen ska vid samrådet verka för att  

• riksintressen enligt 3 och 4 kap. miljöbalken tillgodoses,  
• miljökvalitetsnormer enligt 5 kap. miljöbalken följs,  

• strandskydd enligt 7 kap. miljöbalken inte upphävs i strid med gällande 
bestämmelser,  

• mellankommunala intressen samordnas,  
• bebyggelse eller byggnadsverk inte blir olämpliga med hänsyn till människors 

hälsa eller säkerhet eller till risken för olyckor, översvämning eller erosion.  
 

Länsstyrelsens synpunkter - ingripandegrunder enligt 11 kap. 10 § PBL  
Länsstyrelsen bedömer med hänsyn till ingripandegrunderna i 11 kap. 10 § PBL och nu 
kända förhållanden att ett antagande av detaljplanen inte kommer att prövas, under 
förutsättning att nedanstående synpunkter avseende miljökvalitetsnormer, strandskydd, 
hälsa eller säkerhet, risk för olyckor, översvämning eller erosion beaktas: 
 

Miljökvalitetsnormer - vatten  
Länsstyrelsen är positiv till att en uttömmande dagvattenutredning har tagits fram och att 
utredningen ligger till grund när lämpliga dagvattenåtgärder väljs. I 
dagvattenutredningen redovisas två förslag på dagvattenlösningar; dagvattendammar 
eller multifunktionella skyfallsytor runt befintliga diken (tvåstegsdiken). Länsstyrelsen anser 
att det är positivt att kommunen väljer en lösning som kan rena ett större område än 
enbart planområdet.  
 
Planområdet avrinner till slutrecipienten Sibbofjärden via grundvattenförekomsten 
Rogstafältet med Tystberga vattenskyddsområde och Sibbotäsk.  
 
Planhandlingarna behöver kompletteras med en beskrivning av befintlig status för 
berörda vatten- och grundvattenförekomster samt detaljplanens påverkan på 
miljökvalitetsnormerna för vatten i Sibbotäsk, Sibbofjärden och grundvattenförekomsten 
Rogstafältet samt påverkan på dricksvattenkvaliteten i grundvattenförekomsten gällande 
den dagvattenlösning som kommunen väljer att gå vidare med. Det ska även finnas en 
motivering till att denna bedömning görs. Observera att SGU nyligen tagit fram nya 
föreskrifter om miljökvalitetsnormer för grundvatten.  
 
Planhandlingarna behöver även kompletteras med en redogörelse av att planområdet 
delvis avrinner till vattenskyddsområdet Tystberga. Kommunen behöver redogöra för och 
utveckla hur exploateringen kan komma att påverka vattenskyddsområdet.  



 
Slutligen redovisar dagvattenutredningen endast föroreningsberäkningar för 
dagvattenåtgärden med dammar. I planbeskrivningen framgår det dock att förslaget med 
multifunktionella skyfallsytor runt befintliga diken (tvåstegsdiken) innebär en ökning av 
utgående mängd metaller. För ökad tydlighet bör utgående mängder i kilo före och efter 
exploatering med rening visas i samma tabell för respektive lösning. Möjligheten att 
uppnå miljökvalitetsnormerna med dessa utgående mängder ska beskrivas i 
planhandlingarna.  
 
Strandskydd  
I planbeskrivningen gör kommunen bedömningen att vattendragen inom planområdet 
inte omfattas av det generella strandskyddet. Länsstyrelsen delar inte den bedömningen.  
Länsstyrelsen bedömer efter att ha granskat äldre kartor och äldre topografiska kartor, att 
vattendragen i huvudsak har ett naturligt ursprung, och således omfattas av strandskydd. 
Länsstyrelsen konstaterar också att det inom planområdet inte enbart finns kulverterade 
vattendrag utan även öppna.  
 
Att upphäva strandskyddet genom planbestämmelser i en detaljplan förutsätter att det 
finns särskilda skäl enligt 7 kap. 18 c-d §§ miljöbalken och att intresset av att ta området i 
anspråk på det sätt som avses med planen väger tyngre än strandskyddsintresset. I 
enskilda fall har dock Länsstyrelsen enligt 7 kap. 18 § punkt 2 miljöbalken, möjlighet att 
upphäva strandskyddet vid mindre vattendrag om dessa saknar eller har en liten 
betydelse för att tillgodose strandskyddets syften. Bestämmelsen kan tillämpas för 
vattendrag med en bredd på omkring två meter eller smalare. Strandskyddet kan normalt 
inte upphävas i sin helhet, utan en fri passage ska lämnas intill vattendraget.1  
 
En begäran om upphävande av strandskydd vid mindre vattendrag ska i sådana fall prövas 
av Länsstyrelsen innan detaljplanen antas.  
 
Hälsa och säkerhet  
 
Markföroreningar  
Länsstyrelsen har granskat utlåtandet över föroreningar i mark och vatten (Ramboll  
2022-09-22).  
 
Utlåtandet visar att koncentrationerna av enstaka metaller och PAH-H överskrider 
riktvärdet för känslig markanvändning (KM) i fyra av fem provpunkter. Länsstyrelsen 
bedömer att planområdet inte är utrett i tillräcklig utsträckning för att kunna utesluta risk 
för människors hälsa och miljön. Miljö- och hälsorisker behöver bedömas i ett såväl kort 
som långt tidsperspektiv. Länsstyrelsen delar konsultens bedömning om att en 
kompletterande markundersökning behöver utföras för att avgränsa påträffade 
föroreningar i plan- och djupled. Kommunen behöver ta fram en åtgärdsutredning och 
riskvärdering för att kunna välja den mest lämpade åtgärdsmetoden.  
 
För att kommunen ska kunna villkora saneringen av marken enligt 4 kap. 12 och 14 §§ 
plan- och bygglagen (2010:900) behöver föroreningssituationen inom fastigheten vara 
tillräckligt utredd.  
 
För att Länsstyrelsen ska kunna bedöma om detaljplanen är lämplig för ändamålet och 
utan risk för människor hälsa och miljön behöver ovanstående kompletteringar utföras. 
Innan detaljplanen kan antas ska det i planbeskrivningen tydligt framgå vilken 
åtgärdsmetod som ska tillämpas, när åtgärden ska ske och var någonstans. 
 
Buller  
Bullerutredningen redovisar beräknade bullervärden från Södra stambanan och 
Stationsvägen. Länsstyrelsen anser att utredningen behöver kompletteras med beräknade 
bullervärden även från Björkvägen väster om planområdet och den väg som enligt 
planförslaget föreslås ligga direkt söder om planområdet.  



 
Enligt framtagen bullerutredning klarar planerad bebyggelse längs med Stationsvägen 
gällande riktvärden för ekvivalent ljudnivå 60 dBA vid bostadsbyggnads fasad. 
Utredningen visar att de maximala ljudnivåerna beräknas som högst till 76 dBA vid fasad 
från vägtrafik och upp till 80 dBA vid fasad från järnvägstrafik.  
 
Länsstyrelsen bedömer att uteplatser mot ljuddämpad sida kan vara svårt att anordna 
inom planområdets östra del. Plankartan behöver kompletteras med planbestämmelser 
för att säkerställa att bostäderna förses med uteplats mot ljuddämpad sida, för exempel se 
Boverkets planbestämmelsekatalog.  
 
Länsstyrelsen ställer sig bakom Trafikverkets yttrande daterat 2023-03-13. Utdragen från 
bullerutredningen på sidan 30 i planbeskrivningen behöver tydliggöras.  
 
Trafiksäkerhet  
Länsstyrelsen ställer sig bakom Trafikverkets yttrande daterat 2023-03-13. I planförslaget 
har kommunen planlagt vägslingan vid busshållplatsen som TORG och den överlappas 
delvis av kvartersmark, vilket strider mot vägplanen för väg 771. Länsstyrelsen delar 
Trafikverkets synpunkter om att vägslingan ska planläggas som VÄG eller motsvarande 
planbestämmelse, samt att allmän platsmark inte kan ha enskilt huvudmannaskap när den 
omfattar statlig väg.  
 
Länsstyrelsen förmodar att kommunen för en aktiv dialog med Trafikverket för att klargöra 
planerade åtgärder inom området TORG samt eventuellt behov av medfinansieringsavtal 
för framtagande av vägplan.  
 
 
Risk för olyckor, översvämning eller erosion  
 
Farligt gods  
Planförslaget möjliggör för bostadsbebyggelse inom ett kortare avstånd än det 
skyddsavstånd på 150 meter som Länsstyrelsens vägledning om transport av farligt gods 
rekommenderar för flerbostadshus. I riskanalysen (Ramboll 2022-09-30) har konsulten 
identifierat ett flertal skyddsåtgärder för att reducera risknivån från transport med 
brandfarliga vätskor på Stationsvägen till den framtida tankstationen. Länsstyrelsen 
konstaterar dock att flera av de rekommenderade skyddsåtgärderna inte har tagits med 
på plankartan. Kravet på EW 30 för fönster i fasad saknas på plankartan.  
 
På plankartan går det att utläsa att byggnaderna längs med Stationsvägen ska ha fasader 
utförda i obrännbart material och att de ska uppfylla brandteknisk klass EI 30 (b1) samt att 
fasadmaterialet ska vara av trä (f2). Länsstyrelsen anser att trä inte kan anses vara ett 
obrännbart material.  
 
Enligt rekommendationerna i riskanalysen ska uteplatser och balkonger i huvudsak riktas 
söderut. På plankartan har kommunen reglerat att balkonger inte får finns ut mot 
Stationsvägen (f1). Länsstyrelsen anser att planbestämmelsen behöver omfatta uteplatser i 
största allmänhet. Vidare anser Länsstyrelsen att rekommendationen avser alla former av 
stadigvarande vistelse och ställer sig frågande till hur upplåtelsen till torg och park är tänkt 
att användas. Marken närmast Stationsvägen bör inte upplåtas till användning som kan 
uppmuntra till stadigvarande vistelse vilket skulle kunna vara fallet för park och torg.  
 
I riskutredningen tas osäkerheter som kan påverka beräkningarna upp, men hur känsliga 
beräkningarna är framkommer inte. För att tydliggöra påverkan av osäkerheter kan med 
fördel en känslighetsanalys göras.  
 
Översvämning  
I dagvattenutredningen framgår det att översvämningsrisken är stor om endast lösningar 
som avhjälper planområdets framtida utformning används. Länsstyrelsen efterfrågar därför 



mer tydlighet kring översvämningsrisken för den dagvattenlösning som kommunen väljer 
att gå vidare med.  
 
Geotekniska säkerhetsfrågor, ras, skred, erosion  
En utgångspunkt i Plan- och bygglagen (2010:900) är att markens lämplighet i fråga om 
människor hälsa eller säkerhet samt risken för olyckor, översvämning och erosion ska vara 
slutligt avgjord när detaljplanen antas. I undersökningssamrådet yttrade sig Länsstyrelsen 
om att kommunen behöver klargöra eventuell skredrisk inom planområdet.  
 
I planbeskrivningen gör kommunen bedömningen att riskerna för rotationsskred eller 
släntskred är mycket liten. Samtidigt skriver kommunen att placeringen av ny bebyggelse 
har anpassats så att nya byggnader inte tillåts i närhet till SGU:s utpekade riskområde för 
skred i finkornig jordart. Länsstyrelsen efterfrågar det underlag som ligger till grund för 
kommunens bedömning. Innan detaljplanen antas behöver planhandlingarna 
kompletteras avseende geotekniska säkerhetsfrågor och eventuell skredrisk. 
 
Länsstyrelsen uppmanar kommunen att remittera planärendet och den geotekniska 
utredningen till Statens geotekniska institut (SGI) i granskningsskedet.  
 

Länsstyrelsens synpunkter - råd enligt 2 kap. PBL  
 
Naturmiljö  
I planförslaget finns det en genomtänkt plan kring hur naturvärden med ekosystemtjänster 
ska öka och utvecklas. Det bör även framgå hur området kan formas så att det kan fungera 
som spridningskorridor.  
 
Gestaltning av bebyggelse  
Ny bebyggelse bör utgå från den befintliga platsen och planeras med hänsyn till 
omgivningen vad gäller placering, skala (volym/höjd), utformning och exploateringsgrad 
så att kravet på en god helhetsverkan uppfylls i enlighet med 2 kap. 6 § plan- och 
bygglagen (2010:900). Påverkan på omgivningen bör analyseras i det fortsatta 
planarbetet.  
 
 

Länsstyrelsen upplysningar/synpunkter/krav enligt annan lagstiftning  
Kulturmiljölagen (1988:950), KML  
Det finns ingen känd fornlämning inom planområdet. I närområdet ligger ett flertal 
fornlämningar i form av t.ex. förhistoriska gravar och boplatser. Den fornlämning som 
ligger närmast planområdet utgörs av en stensättning (L1983:4855) som är lokaliserad ca 
75 meter väster om planområdet.  
 
Länsstyrelsen bedömer utifrån fornlämningsbild och områdets topografi att det aktuella 
planområdet kan rymma tidigare okända fornlämningar och begär därför att en 
arkeologisk utredning ska klargöra fornlämningsbilden som underlag för att kunna ta 
ställning till detaljplanering av området. En sådan utredning kommer att klargöra 
fornlämningsbilden inom hela området och kan även preliminärt avgränsa eventuella 
nyfunna fornlämningar. För beställning av en sådan utredning kontaktas Petter Nyberg, 
tfn: 010-223 42 90, e-post: petter.nyberg@lansstyrelsen.se  
 
 
11 kap. miljöbalken (1998:808) MB, Vattenverksamhet  
I dagvattenutredningen framgår det att planområdet inte kommer att bidra med ökade 
flöden till tre markavvattningsföretag om planens genomförande fördröjer flöden till 
befintliga nivåer. 
 
Om det blir aktuellt med markavvattning inom planområdet vill Länsstyrelsen påminna om 
markavvattningsföretaget. I Södermanlands län råder markavvattningsförbud enligt 11 
kap. 14 § miljöbalken och 4 § förordningen (1998:1388) om vattenverksamheter. Syftet 

mailto:petter.nyberg@lansstyrelsen.se


med markavvattningsförbudet är att bevara våtmarker i landskapet men är utformat så att 
det gäller all markavvattning. Definitionen av markavvattning finns att läsa i 11 kap 2 § 
miljöbalken. Om behov av markavvattning finns kan dispens för markavvattningsförbud 
sökas hos Länsstyrelsen.  
 
Om exploateringen medför arbete i vatten ska tillstånd/anmälan enligt 11 kap. miljöbalken 
sökas hos tillsynsmyndigheten. 
 
 

Bemötande: 
Miljökvalitetsnormer - vatten  
Efter att detaljplanen var ute på samråd har en omfattande dagvattenutredning och 
modellering genomförts. Den nya systemlösningen beskrivs från sidan 32 och framåt i 
planbeskrivningen. Utredningen inkluderar beräkningar för den föreslagna lösningen. 
Föroreningsberäkningarna visar att utan dagvattenåtgärder ökar utgående föroreningar 
från planområdet på grund av fler hårdgjorda ytor. Med de föreslagna 
dagvattenåtgärderna minskar de utgående mängderna till nivåer som är jämförbara med 
dagens. Detta innebär att de föreslagna åtgärderna bedöms tillräckliga för att inte påverka 
möjligheten att uppnå miljökvalitetsnormen i Sibbostäk. Nedan visas en tabell över 
beräknad totalbelastning (kg/år) från planområdet. 

 
 
Nedanstående bild visar utgående halter från planområdet. Utan rening indikerar 
resultaten på att utgående halter ökar. Med föreslagna åtgärder tyder resultaten på att 
utgående halt minskar eller förblir oförändrad, för alla parametrar utom fosfor. För fosfor 
indikeras en mindre ökning eller oförändrad halt. 
 



 
 
Om man bortser från osäkerheterna kan resultaten tolkas som att utgående mängd fosfor 
ökar, vilket är ett ämne med särskilt behov av förbättring för att uppnå 
miljökvalitetsnormen. Att exploatera i park leder ofta till en ökad utgående 
föroreningsbelastning, även med ambitiösa reningsanläggningar. Det finns en risk att 
fokuset inom detaljplanen blir att lösa hela bördan av miljökvalitetsnormen, även om detta 
inte alltid är en effektiv resursanvändning eller har stor påverkan på normen i sin helhet. 
Boverket skriver (se avsnitt 3.3) att kraven som ställs i en enskild detaljplan behöver sättas i 
ett större sammanhang. Avsikten är inte att varje enskild detaljplan aktivt behöver bidra till 
att förbättra miljön, eller att förbjuda åtgärder som endast obetydligt påverkar 
möjligheten att uppfylla normen. Hela bördan av att en miljökvalitetsnorm inte kan följas 
ska inte falla på den senast tillkommande verksamheten. 
 
Dagvattenutredningen föreslår att för att planens genomförande inte ska öka utgående 
föroreningsmängder till Sibbostäk så kan exempelvis upprustning av gräsdiken intill 
Stationsvägen vara en resurseffektiv kompensationsåtgärd då Stationsvägen är den mest 
förorenande ytan i planområdets direkta närhet. 
 
Då grundvattenförekomsten Rogstafältet och vattenskyddsområdet Tystberga 
sammanfaller är bedömningem att detaljplanen kommer ha en oförändrad till svagt positiv 
inverkan på grundvattenförekomsten Rogstafältet. Detta beskrivs på s. 39 i 
planbeskrivningen: ”Det dike som avleder vatten från planområdet, förbi 
grundvattenförekomsten och in i ytvattenförekomsten Sibbostäk passerar inte genom 
några genomsläppliga jordlager. Vattenutbytet mellan diket och grundvattenförekomsten 
är därför troligtvis begränsat, och den minskning av näringsämnen som förväntas med de 
föreslagna åtgärderna bedöms inte påverka kvaliteten i grundvattenförekomsten. I det fall 
en viss del av vattnet i diket infiltrerar till grundvattenförekomsten ger det dock en liten 
positiv inverkan på vattenkvaliteten”. Dessutom så består planområdet av lera, vilket ger 
en begränsad infiltration. Då lerlagret endast överlagrades av enstaka decimeter organisk 
jord med inslag av silt saknas förutsättningar för ett sammanhängande övre 
grundvattenmagasin. 
 
Markföroreningar 
Sedan samrådet har kompletterande markprover tagits för att kommunen ska kunna göra 
en bättre bedömning av markens lämplighet för planens ändamål. Marken där den 
tidigare bensinmacken låg har även sanerats. Inom planområdet har man upptäckt 
förhöjda halter av barium, kobolt, krom och PAH, men medelhalterna ligger under de 
beräknade riktvärdena och bedöms vara naturligt förekommande snarare än från specifika 



verksamheter. För PAH-H har man konstaterat förhöjda ytlig förekommande halter i några 
provpunkter, där två prov överstiger riktvärdena. En förhöjd halt av PAH i ett prov tros 
komma från fyllnadsmassor, medan andra förhöjda halter antas härstamma från 
luftföroreningar från vägtrafik och förbränning av organiskt material. I naturliga jordar, som 
påverkas av atmosfäriskt nedfall, ligger medelhalterna under riktvärdena, vilket gör att 
hälso- och miljöriskerna bedöms som acceptabla. Vid en av provpunkterna bör odling inte 
tillåtas, vilket kommer beaktas i kommande projektering av ytan. Kommunen är huvudman 
för denna del. 
 
Strandskydd 
Kommunen och Länsstyrelsen har haft en dialog sedan samrådet om dikets potentiella 
strandskydd. Kommunens ekologer har vid flera tillfällen inventerat befintligt vattendrag 
och står fast i sin bedömning om att vattendraget inte har ett naturligt ursprung. 
Bedömningen redovisas i planbeskrivningen på s. 24. Kommunens ekologer har även tittat 
på historiska kartor och analyserat hur det omgivande landskapet sett ut. Bedömningen är 
att diket är grävt sträckan norr om Tystberga ner till det aktuella området. Eftersom diket 
löper i en lågpunkt i landskapet är kommunens bedömning att det troligtvis varit ett vått 
område som dikats ur. Då vi inte kan utesluta att diket är grävt är bedömningen att 
strandskydd inte råder. 
 

 
Generalstabskartan ovan visar områdets ungefärliga placering inom röd markering. Norr 
om planområdet går ett dike som alltså inte har naturligt ursprung inom planområdet 
söderut. 
 
Dikenas rekreativa och ekologiska värden har också analyserats. Stora delar av diket är 
omgivet av klippt gräs och det är inte heller vattenförande i någon betydande grad. 
Kommunens ekologers bedömning är att diket saknar rekreativa och ekologiska värden. 
Bedömningen har delats till Länsstyrelsen under processens gång, som den 2023-06-20 
meddelade att de delar kommunens bedömning. 
 
Buller 
Bullerutredningen har uppdaterats sedan samrådet. Trafikbuller från Stationsvägen 
(inklusive trafiken som tillkommer i och med den planerade bebyggelsen) och Björkvägen, 
busstrafik samt tågtrafik från Nyköpingsbanan och kommande tågtrafik längs Ostlänken 
har särskilt beaktats i utredningen. Då strukturen har reviterats en hel del sedan samrådet 
har det östra kvarteret uteslutits ur planen. Ljuddämpade gårdsmiljöer bedöms vara 
möjliga att tillskapa inom planen. För att säkerställa att planen uppfyller aktuella riktvärden 
kommer plankartan att kompletteras med specifika planbestämmelser för att säkerställa 
att bostäderna förses med uteplatser mot ljuddämpad sida (bort från Stationsvägen). 
 
Trafiksäkerhet 
Kommunen har haft en pågående dialog med Trafikverket sedan samrådet för att säkra 
upp Trafikverkets krav och önskemål. Kommunen delar Trafikverkets synpunkt om att en 



flytt av vändslingan inte är förenlig med Trafikverkets vägplan. Hållplatsen ska därför ligga 
kvar i dess befintliga läge. Trafikverkets önskemål var även att planområdets gräns i norr 
skulle justeras söderut så att vägdiket inte låg inom parkmark, utan inom Trafikverkets 
vägområde. 
 
Farligt gods  
Sedan samrådet har dialog förts med riskkonsult och ett par ändringar har gjorts i 
planhandlingarna. Trots att strukturen som var planerad inför samrådet har reviderats, har 
ingenting i riskutredningen ändrats då förändringarna i strukturen inte påverkar 
riskbedömningens rekommendationer. Rekommendationerna som nämns 
riskutredningen gäller 40 meter från vägkant längs med hela Stationsvägen. Informationen 
har kompletterats i planhandlingarna. Ändringar i plankartan och planhandlingarna 
innefattar: 

• Bestämmelsen om brandteknisk klass har korrigerats sedan samrådet, 
bestämmelsen lyder nu ”Fasader ut mot Stationsvägen och dess gavlar ska utföras i 
obrännbart material, fönster mot Stationsvägen och dess gavlar ska vara 
brandklassade”. Bestämmelsens formulering har stämts av med kommunens 
bygglovsenhet. Att reglera brandklassningar i bestämmelser anses inte lämpligt då 
detta hanteras i den tekniska granskningen och inte i bygglovet. Begrepp av dessa 
slag blir snabbt daterade och deras innebörd kan variera med tiden. Istället 
beskrivs brandklasserna i planbeskrivningen. 
• Bestämmelsen om trä i fasad har tagits bort från plankartan för alla kvarter 
som ligger inom 40 meter från Stationsvägen. 

• Bestämmelse om att varken balkonger eller uteplatser får riktas ut mot 
Stationsvägen har förtydligats. 
Planbeskrivningen har kompletterats med en beskrivning av hur området 40 meter 
från Stationsvägens vägkant kan gestaltas för att inte uppmuntra till stadigvarande 
vistelse. Detta beskrivs på s. 6 i planbeskrivningen. I planbeskrivningen anges att 
detta kan göras med hjälp av gångvägar, planteringar, häckar och konst. 

 
Frågan om riskutredningens osäkerheter har analyserats vidare tillsammans med 
riskkonsulten. Känslighetsanalys används ofta om ett resultat ligger på gränsen att klaras 
inte klaras. Med införande av åtgärderna och efter att de även preciseras i plankartan är 
marginalen till den övre gränsen för ALARP-området mycket stor, vilket framgår på s. 41 i 
planbeskrivningen. Mot bakgrund av att risknivån ligger i nedre delen av ALARP-området 
och att erforderliga åtgärder införs är marginalen stor och tillräcklig till oacceptabel 
risknivå. På grund av den goda marginalen till oacceptabel risknivå bedöms det inte finnas 
behov av en fördjupande känslighetsanalys. 
 
Översvämning 
Utöver dagvattenutredningen har en omfattande dagvattenmodellering tagits fram som 
visar på vattnets dynamik i orten. Modelleringen har byggt på omfattande inmätningar av 
ledningars och dikens kapacitet. Dagvattenmodelleringen har möjliggjort noggrannare 
studier av vattnets flöde genom orten. Föreslagna dagvatten- och skyfallsåtgärder bygger 
på denna modellering och redovisas på s. 32 och framåt i planbeskrivningen. Åtgärderna 
omfattar en skyfallsyta, tvåstegsdike och regleringar kring lägsta nivå på färdigt golv och 
ett avskärande dike. Klimatanpassningen och hänsyn till ett förändrat klimat har varit 
viktiga förutsättningar i utredningen. Resultatet visar både att den tillkommande 
bebyggelsen klarar kraven, samt att situationen för den befintliga bebyggelsen i 
närområdet blir bättre än i dagsläget. 
 
Geotekniska säkerhetsfrågor, ras, skred, erosion 
Kommunen har remitterat planärendet till SGI som återkopplade att en 
stabilitetsutredning bör ligga till grund för planen. En geoteknisk utredning med fokus på 
stabilitet har därför tagits fram som tar hänsyn till samtliga nya anläggningar inom planen, 
dvs. byggnader, gator och dagvattenanläggningar. Som resultat rekommenderas att 
fyllnadshöjden begränsas till maximalt 1 meter och att lasttillskott från uppfyllnad och 
byggnader inte överstiger 20 kPa. Med dessa restriktioner bedöms området vara lämpligt 



för bebyggelse enligt de specificerade förutsättningarna. Kommunen remitterar ärendet 
till SGI under granskningen. 
 
Naturmiljö 
I parkområdena ut mot Stationsvägen kan träd, buskar och pollinationsgynnande växter 
planteras för att gynna spridningen av vissa arter. Detta underlättar spridningen från 
skogsmiljöerna i väster till parkområdet i planområdet vidare ut i landskapet. Detta har 
kompletterats i planbeskrivningen. Dock innefattas dessa ytor inte av kommunalt 
huvudmannaskap och det blir i slutändan upp till den lokala vägföreningen hur dessa ska 
anordnas.  
 
Gestaltning av bebyggelse 
Kommunen har sedan samrådet tagit fram en gestaltningsbilaga som inkluderar en 
föreslagen strukturplan med tillhörande visualiseringsbilder. En modellering av olika 
strukturer har legat till underlag för bilagan där olika förslag har analyserats och 
konsekvensbedömts, där målet har varit att skapa en så god helhetsverkan som möjligt i 
området. Samtidigt har en utgångspunkt varit att komplettera platsen med varierade 
bostäder som idag inte är vanliga i orten (radhus, flerbostadshus mm). En bilaga om 
principer för kommande gestaltning har tagits fram som visar på kommunens 
gestaltningsambitioner för området. Bilagan inkluderar även: 

• Volymstudie som visar på upplevelse från gata. 
• Val av lämpliga material och kulörer som harmoniserar med omgivningen 
och samtidigt beaktar riskanalysens resultat. 

• Höjder och solstudie/skuggpåverkan. 
 
Arkeologi: Kommunen har haft dialog med Länsstyrelsen i frågan om fornlämningar. Efter 
ett platsbesök meddelade Länsstyrelsen den 2023-04-28 att en arkeologisk utredning inte 
längre behöver genomföras. 
 
Vattenverksamhet: Kommunen har inlett en dialog med Länsstyrelsen om påverkan på 
vattenverksamhet. Informationen har kompletterats i planbeskrivningen. Länsstyrelsen 
menade under dialogen att en anmälan om vattenverksamhet var aktuell, men att det var 
för tidigt för att svara på. En uppföljande dialog planeras under hösten och i samband 
med förprojekteringen av dagvattenanläggningen. 
 
Synpunkt delvis tillgodosedd. 

 
Trafikverket 
Planförslaget möjliggör bl.a. för nya bostäder, nytt torg och en ny park i Tystberga. 
Planområdet gränsar i nordväst till gång- och cykelbanan utmed väg 771 (Stationsvägen). 
Trafikverket är väghållare för gc-vägen och väg 771, inklusive vägslingan vid hållplatsen. 
Den allmänna vägen utgör rekommenderad sekundär transportväg för farligt gods. 
Ytterligare ca 100 meter norrut går Södra stambanan, som utgör 
kommunikationsanläggning av riksintresse. Även på järnvägen kan transporter med farligt 
gods förekomma.  
 
Vägslingan inom området TORG 
I planförslaget omfattas vägslingan vid busshållplatsen av bestämmelsen TORG och 
överlappas delvis av kvartersmark, vilket strider mot vägplanen för vägen. Trafikverket vill 
uppmärksamma att vägslingan ska planläggas som VÄG eller motsvarande 
planbestämmelse, samt att allmän platsmark inte kan ha enskilt huvudmannaskap när den 
omfattar statlig väg. 
 
Planbeskrivningen anger att funktionen för kollektivtrafik kommer att flyttas något västerut. 
Om detta innebär att vägslingan ska flyttas och nuvarande vägområde påverkas, d.v.s. 
vägområdets placering eller utbredning ändras, så innebär det i sin tur att en vägplan 
behöver tas fram. Samtliga kostnader kopplade till framtagandet av vägplanen tas i sådant 
fall av kommunen.  



 
Trafikverket önskar en dialog med kommunen för att klargöra planerade åtgärder inom 
området TORG, liksom vad dessa åtgärder innebär för den fortsatta processen. I 
sammanhanget behöver även en bedömning göras om eventuella nya lägen för 
vägslingans anslutningar till väg 771 är lämpliga. 
 
Risker kopplade till transporter med farligt gods 
Riskanalysen rekommenderar ett antal riskreducerande åtgärder för planförslaget. 
Huvuddelen av dessa åtgärder är inlagda som bestämmelser i plankartan. Trafikverket tar 
inte ställning till riskutredningens slutsatser eller om reglerade skyddsåtgärder är 
tillräckliga för att erhålla en acceptabel risksituation. Trafikverket hänvisar till 
Länsstyrelsens bedömning i frågan. Trafikverket vill uppmärksamma att om det blir aktuellt 
att förlänga vägräcket utmed väg 771, behövs en dialog med Trafikverket. Kostnader för 
detta tas av kommunen. 
 
Trafikbuller 
Planbeskrivningen och bullerutredningen redogör för att gällande bullerriktvärden enligt 
förordningen 2015:216 klaras inom planområdet. Utdrag från bullerutredningen, som 
visar beräknade ljudnivåer vid fasad och våningsplan, ligger med i planbeskrivningen (bild 
sid. 30). Trafikverket tycker det är bra, men anser att informationen i utdraget/bilden 
behöver tydliggöras.  
 
Dagvattenhantering 
Trafikverket förutsätter att kommunen säkerställer att ett genomförande av planförslaget 
inte innebär att den mängd vatten som idag rinner genom trummor och diken i de statliga 
infrastrukturanläggningarna (väg 771 och Södra stambanan) ändras, d.v.s. inte ökar 
mängd- eller hastighetsmässigt, och att den överskjutande mängden vatten omhändertas 
och fördröjs inom planområdet.  
 
Gång- och cykelvägar 
Trafikverket vill informera om att ifall det nya gång- och cykelstråket ska ansluta till 
befintlig gc-väg, och där anslutningar inte regleras plankartan, krävs tillstånd från 
Trafikverket enligt 43 § väglagen.  
 
Fortsatt arbete 
Trafikverket välkomnar en dialog med kommunen innan granskningen för att klargöra 
planerade åtgärder inom området TORG samt eventuellt behov av medfinansieringsavtal 
för framtagande av vägplan.  
 

Bemötande: 
Bestämmelsen TORG 

Kommunen har haft kontinuerliga dialoger med Trafikverket sedan förslaget ställdes ut på 

samråd. Dialogerna har resulterat i stora ändringar i plankartan mellan samrådet och 

granskningen. Att flytta busshållplatsen, som föreslogs i samrådsförslaget, visade sig inte 

vara möjligt inom ramen för det aktuella projektet. Därför ligger busshållplats kvar i 

befintligt läge med markanvändningen Väg. Detta innebär att hela kvarteret som tidigare 

var placerat på platsen har tagits bort från planområdet och att förhållandet mellan 

kvartersmark och allmän platsmark har omfördelats i det östra området. Ett bebyggelsefritt 

avstånd på 12 meter har kompletterats i plankartan genom markanvändningen PARK. 

Detta för att tillgodose Trafikverkets krav på 12 meter från statlig väg. I detta fall har 

avståndet räknats från vägkant. Föreslaget E-område ligger närmare, vilket har bedömts 

som okej från Trafikverkets håll. 

 

Trafikbuller 

Planbeskrivningen har utvecklat kapitlet om trafikbuller sedan granskningen. 

 



Dagvattenhantering 

Exploateringen medför mer hårdgjorda ytor och därmed att dagvattenflödena ökar i diket 

som går genom planområdet. För att minska dessa flöden, samt deras hastighet, så 

planeras det för två fördröjningsytor som bromsar in vattentillförseln genom Trafikverkets 

trumma under Stationsvägen. Bedömningen i den framtagna dagvattenutredningen är att 

vattenmängden inte ökar i mängd eller hastighetsmässigt. 

 

Gång- och cykelvägar 

I och med att ett nytt torg inte längre är aktuellt så ser kommunen inte längre ett behov av 

en cykelväg i denna riktning. Istället har befintlig infartsväg i norr breddats för att 

möjliggöra ett separerat gångfält. 

 
Synpunkt tillgodosedd. 

 
Lantmäteriet 
Vid genomgång av planförslagets handlingar (daterade 2022-01-11 (plankarta) och 2022-
01-13 (planbeskrivning)) har följande noterats:  
 
Delar av planen som bör förbättras  
 
REDOVISNING AV HUR BEFINTLIGA PLANER PÅVERKAS 
I planbeskrivningen på sidan 10 finns en redovisning av vilka befintliga detaljplaner som 
finns inom planområdet. För att underlätta förståelsen för de som inte är insatta i hur 
systemet med detaljplaner fungerar bör det även framgå vad som sker med gällande 
detaljplaner och eventuella fastighetsindelningsbestämmelser som berörs av planarbetet. 
För en befintlig detaljplan där endast en del av området berörs av ett planförslag kan 
detta t.ex. beskrivas genom en text i stil med ”Om föreslagen detaljplan antas och får laga 
kraft upphör tidigare detaljplan att gälla inom planområdet men fortsätter att gälla som 
tidigare utanför det nu aktuella planområdet”.  
 
Glöm inte att kontrollera så att gällande plan/planer och eventuella 
fastighetsindelningsbestämmelser fortfarande går att genomföra efter att den aktuella 
planen fått laga kraft.  
 
UPPGIFT OM GENOMFÖRANDETID BÖR ANGES I ANSLUTNING TILL 
PLANBESTÄMMELSERNA  
Planens genomförandetid framgår inte av plankartan, vilket det bör göra på grund av 
följande skäl: 
 

• Kommunen ska enligt 4 kap. 21 § PBL ange vilken genomförandetid som gäller för 
detaljplanen. Om ingen genomförandetid anges blir den, enligt 4 kap. 23 § PBL 15 
år från den dag då beslutet att anta planen får laga kraft.  

• Vid framtagande av detaljplaner som följer Boverkets föreskrifter respektive 
allmänna råd BFS 2020:5 respektive 2020:6 behandlas genomförandetid inte som 
en planbestämmelse. Det anges dock i konsekvensutredningen till BFS 2020:6 på 
sidan 24. ”Genomförandetiden är inte en planbestämmelse men informationen om 
vilken genomförandetid som gäller behöver tydligt framgå av detaljplanens 
redovisning. Genomförandetiden kan därför, trots att det inte är någon 
planbestämmelse, redovisas under en egen rubrik i listan med planbestämmelser.” 
Boverket föreslår i det allmänna rådet, avsnitt 2.1, att rubriken ovanför texten om 
genomförandetiden ska vara ”Genomförandetid” med samma rubriknivå som till 
exempel rubriken ”Egenskapsbestämmelser för kvartersmark”. 

 
OMPRÖVNING AV BEFINTLIG GEMENSAMHETSANLÄGGNING SAMT 
ERSÄTTNINGSREGLER  
Det aktuella planförslaget har enskilt huvudmannaskap. Det nämns i planbeskrivningen att 
det är den lokala vägföreningen som avses ansvara för framtida drift och underhåll av den 



allmänna platsmarken. Det bör här förtydligas att den befintliga 
gemensamhetsanläggningen Nälberga ga:2 kommer behöva omprövas i syfte att införliva 
den allmänna platsmarken som läggs ut i planförslaget (dvs tillkommande allmän 
platsmark) alternativt att en ny gemensamhetsanläggning bildas. 
Gemensamhetsanläggningen kommer även, som en följd av planförslaget, behöva 
omprövas och en omfördelning/minskning av de upplåtna områdena (till 
gemensamhetsanläggningen) behöva ske. Dels vad avser del av de områden som i 
planförslaget avses läggas ut som kvartersmark för centrum- och bostadsändamål varpå 
området idag är upplåtet för och ingår i nämnd gemensamhetsanläggning. Detta görs 
genom en s.k. anläggningsförrättning.  
 
En samfällighets-/vägförening, någon av de delägande fastigheternas ägare, markägaren 
som upplåter utrymme eller kommunen kan ansöka om anläggningsförrättning hos 
Lantmäteriet. För att en gemensamhetsanläggning ska kunna omprövas och/eller bildas 
ska vissa villkor vara uppfyllda enligt bl.a. Anläggningslagen (AL). En 
gemensamhetsanläggning kan t.ex. endast inrättas för en anläggning som uppfyller ett 
gemensamt behov för flera fastigheter och som tillgodoser ändamål av stadigvarande 
betydelse samtidigt som en s.k. båtnad ska finnas. Frågan om det är möjligt att t.ex. utöka 
och införliva önskade områden/anläggningar i befintlig gemensamhetsanläggning 
alternativt bilda en ny gemensamhetsanläggning för de aktuella ändamålen som det 
redogörs för i planbeskrivningen (så som t.ex. torg) får prövas i en eventuell framtida 
förrättning.  
 
Vidare ska, enligt 40 a § AL, ägaren till den mark som blir av med belastningen av en 
gemensamhetsanläggning betala ersättning till de fastigheter som deltar i 
gemensamhetsanläggningen om det uppkommer en skada. I planbeskrivningen nämns 
inget om dessa regler som inte är dispositiva och numera gäller när en 
gemensamhetsanläggning minskas i omfattning.  
 
Planbeskrivningen bör kompletteras med information om det som framförts ovan och de 
regler (40 a § AL) som inte är dispositiva och gäller när en gemensamhetsanläggning 
minskas i omfattning. Det bör även redogöras för vem som avses initiera och bekosta en 
sådan anläggningsåtgärd.  
 
Delar av planen som skulle kunna förbättras  
(Under denna rubrik redovisas synpunkter som inte direkt ligger inom Lantmäteriets 
lagstadgade bevakningsområden, men som enligt Lantmäteriet skulle förbättra 
detaljplanen.) 
 
BYGGNADSHÖJD BÖR INTE ANVÄNDAS 
I detaljplanen finns planbestämmelser där begreppet byggnadshöjd används. 
Lantmäteriet vill tipsa om att Boverket rekommenderar att höjd på byggnadsverk endast i 
undantagsfall ska regleras med begreppet byggnadshöjd. Detta beror på att det i 
rättspraxis finns olika tolkningar av begreppet. När byggnadshöjd används kan 
lovprövningen försvåras och leda till svårförutsedda resultat. Boverket förordar i stället i 
första hand att totalhöjd eller nockhöjd används eller möjligen takfotshöjd. Läs gärna mer 
om detta på sidan om ”Höjd på byggnadsverk” i PBL Kunskapsbanken. I Boverkets 
föreskrifter BFS 2020:5 finns totalhöjd och nockhöjd som egna kategorier medan andra 
begrepp för att reglera höjd på byggnadsverk registreras i en gemensam kategori för 
övrigt och blir därmed svåra att följa upp vid övergripande analyser av till exempel 
outnyttjade byggrätter.  
 
UPPLYSNING  
Lantmäteriet vill upplysa om att man inte närmare har utrett gränsers noggrannhet och 
eventuella avtalsservitut, oregistrerade samfälligheter eller övriga rättigheter inom 
området. Om inte det är gjort rekommenderar Lantmäteriet att frågorna ses över. 
 



Bemötande: 
Redovisning om påverkan på befintliga detaljplaner 

Föreslagen text om att detaljplaner inom planområdet upphävs har kompletterats i 

planbeskrivningen under rubriken Planeringsförutsättningar > Detaljplan. 

 

Genomförandetid 

Beskrivning av genomförandetiden finns i plan- och genomförande-beskrivningens 

genomförandekapitel under egen rubrik, vilket bedöms vara en tydlig redovisning av 

genomförandetiden utifrån BFS 2020:5 resp 2020:6. Att manuellt lägga till en rubriknivå 

om detta på plankartan ligger inte i linje med de nationella föreskrifterna om digital 

plankarta. 

 

Omprövning av gemensamhetsanläggning: Under rubrikerna Fastighetsrättsliga frågor 

och Ekonomiska frågor har kommunens ansvar i omprövandet av den befintliga 

gemensamhetsanläggningen enligt 40 a § AL klargjorts. Kommunen ansvarar för initiering 

i samband med genomförandet av planen och står för de kostnader som uppstår. 

 

Byggnadshöjd 

Kommunen delar Lantmäteriets synpunkt om byggnadshöjd. Lämplig höjd i området har 

analyserats ytterligare med hjälp av kommunens 3D-verktyg och istället för byggnadshöjd 

använts nockhöjd, samt bestämmelser om största respektive minsta takvinkel. 

 

Gränser och rättigheter 

Kommunen äger all mark inom planområdet och har granskat alla gällande rättigheter och 

gränser. Fastighetsgränsen i väst är av låg kvalitet och kommer att utredas i kommande 

fastighetsförrättning. Avståndet till kvartersmarken är så pass långt att planen inte bedöms 

påverkas av gränsens osäkerhet. Kommunen är även ägare av den angränsande 

fastigheten. 

 

Synpunkt delvis tillgodosedd. 

 
Sörmlands museum 
Yttrande  
Museet anser att platsen utifrån dess karaktär och kulturmiljövärden är lämplig för 
nybyggnation och förtätning. Planens syfte och huvuddrag är positivt. Det är också positivt 
att relativt mycket yta bereds för parkmark, naturmark och ett torg. Detta tros gynna en 
trivsam karaktär på platsen.  
 
Vi befarar dock att utformningsbestämmelserna f1, f2 och f3 är långt ifrån tillräckliga för att 
de målbilder som beskrivs på sid 8-9 i planbeskrivningen säkert ska uppnås. Detaljplanen 
reglerar varken bebyggelsens planstruktur (inom kvarteren) eller byggnadernas 
utformning, annat än att fasadmaterialen ska vara av trä. Det utesluter inte hus med kraftigt 
avvikande karaktär i fråga om formspråk, kulörer, taklutning, utseende på fönster m.m. Inte 
heller kan det uteslutas att byggnadernas placering blir avsevärt annorlunda jämfört med 
vad som skisseras i planbeskrivningen, eftersom den inte regleras i plankartan. Till följd av 
detaljplanens svaga reglering kan dåligt anpassade bygglovsansökningar ändå komma att 
behöva beviljas, eftersom kraven för planenlighet är relativt lågt ställda. Därför 
rekommenderas att byggnadernas placering regleras tydligare inom kvartersgränserna 
och att utformningsbestämmelserna ses över och skärps i syfte att säkra en bättre och mer 
harmonisk anpassning till platsen. 
 

Bemötande: 
Sedan samrådet har flera ändringar gjorts i plankartan. En stor ändring är att 

byggnadsvolymernas placering regleras hårdare för att skapa en enhetlig fasadlinje och 



en god helhetsverkan inom området. Planen reglerar därför även sådant som taklutningar 

och öppna, generösa gårdsytor i söderläge för att säkerställa trädgårdsstadsstrukturen. Till 

planen har även en gestaltningsbilaga tagits fram med avstamp i muséets yttrande. 

Gestaltningsbilagan visar på kommunens gestaltningsambitioner för området och 

kommer att användas som underlag i såväl planen som kommande markanvisning. 

Tystberga har idag en heterogen bebyggelsestruktur med alla tänkbara fasadmaterial och 

byggnadsformer. Då marken ska markanvisas innan genomförandet hålls planen flexibel. 

En harmonisk anpassning till platsen bedöms kunna ske med hjälp av flera olika 

materialval och uttryck. 

 

Synpunkt tillgodosedd. 

 
Skanova/Telia Sverige AB 
Skanova har markförlagda teleanläggningar inom detaljplaneområdet 
 
Skanova önskar att så långt som möjligt behålla befintliga teleanläggningar i nuvarande 
läge för att undvika olägenheter och kostnader som uppkommer i samband med flyttning. 
 
 
Tvingas Skanova vidta undanflyttningsåtgärder eller skydda telekablar för att möjliggöra 
exploatering förutsätter Skanova att den part som initierar åtgärden även bekostar den. 
 
Om så önskas kan ledningarna skickas digitalt i dwg-format för att infogas på plankartan. 
Kontakta https://www.ledningskollen.se 
 
Kabelanvisning beställs via https://www.ledningskollen.se 
 
För ledningssamordning kontakta telia-natforvaltning@teliacompany.com 
 

Bemötande: 
Ledningsstråket ligger inom yta som planläggs för park. Kontakt har förts med 

ledningsägare som den 2022-02-03 har meddelat att ledningen närmast Stationsvägen är 

en kopparledning som förmodligen kommer att avvecklas med tiden. I samma 

korrespondens meddelades att ledningen som går till macken avvecklas i takt med att 

kundunderlaget försvinner och byggnaden rivs. 

 

Synpunkt tillgodosedd. 

 
 
Vattenfall Eldistribution AB 
Vattenfall Eldistribution AB har elnätanläggningar inom område och inom närområde för 
aktuell detaljplan bestående av 12 kV markkabel, röd streckad linje i karta nedan, 12 kV 
nätstation, svart kvadrat, 0,4 kV markkabel, blå streckad linje, och 0,4 kV kabelskåp, svart 
rektangel. Elnätanläggningarnas läge i kartan är ungefärligt. 
 

https://www.ledningskollen.se/
https://www.ledningskollen.se/
mailto:telia-natforvaltning@teliacompany.com


 
 

 
 
Plankartan visar byggbara ytor ovanpå befintlig markkablar. Ifall kablarna inte avser flyttas 
behöver U-områden kompletteras inom kvartersmark. U-området ska vara 2 meter om 
vardera sida om kabeln.  
Markkablarna som ligger inom ”PARK” förutsätts ligga inom allmän platsmark. Inmätningar 
av kablarna har beställts för att säkerställa deras placering. Ifall kablarna ligger inom 
kvartersmark  
 
Inga E-områden behövs inom planområdet.  



 
Vattenfall Eldistribution AB vill informera om följande: 

• Eventuell flytt/förändringar av befintliga elnätanläggningar utförs av Vattenfall 
Eldistribution, men bekostas av exploatören. 

• Beställning/förfrågan ledningsflytt görs på Vattenfall Eldistributions hemsida. 
Blanketter och formulär | Vattenfall Eldistribution 

• Inför anslutning av ny byggnad till befintligt elnät måste beställning av offert på el-

servis beställas i mycket god tid. Offert på el-serviser, både byggkraft och permanent 

servis, beställs via https://www.vattenfalleldistribution.se/el-hem-till-dig/ eller på 

telefon: 020–82 10 00 

• Vid eventuella schaktningsarbeten skall kabelutsättning begäras. Detta beställs via 
Post och telestyrelsens www.ledningskollen.se 

• När du ska bygga, fälla träd, schakta eller spränga nära våra ledningar så glöm inte att 
beställa bevakning. Då är vi med på plats under arbetets gång och ser till att inga 
skador uppstår Beställ tjänst - Vattenfall Eldistribution 

• Vid ny infart till fastigheten skall befintlig markkabel förläggas i rör. Detta beställs 
samtidigt som beställning av el-serviser. 

• Befintliga elnätanläggningar måste hållas tillgängliga under alla skeden av 
genomförandet.  

• Någon anläggning, tex byggnad, får inte uppföras invid elnätanläggning tillhörande 
Vattenfall Eldistribution så att gällande säkerhetsavstånd inte hålls. 

 
 

Bemötande: 
Kommunen har haft en dialog med ledningsägaren i fråga om ledningarna inom 

planområdet. Enligt överenskommelsemellan kommun och ledningsägare så ska den röda 

elledningen inom grönmarkerat fält flyttas och samlokaliseras med ledningsnät för vatten 

och avlopp. Ledningsflytten kommer att innebära att ledningarna läggs utanför 

kvartersmarken, inom parkområdet. Denna process har redan initierats och samordnas i 

skrivande stund. Blå ledning försvinner i och med att byggnaden i fråga rivs och 

kundunderlaget försvinner. Under dialoger med ledningsägaren i fråga har även behovet 

av ett E-område aktualiserats, vilket nu finns med i detaljplanen. 

 
Bild på ledningen som kommer att flyttas. 

 
Synpunkt tillgodosedd. 

 

https://www.vattenfalleldistribution.se/kund-i-elnatet/kundservice/e-tjanster-och-blanketter/
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.vattenfalleldistribution.se%2Fel-hem-till-dig%2F&data=05%7C01%7Cjannike.tingsmark%40vattenfall.com%7Cf7e8a0ed11974a4929d008db05010b4d%7Cf8be18a6f6484a47be7386d6c5c6604d%7C0%7C0%7C638109274254444880%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=llhuB89QVF85oKf4lLWZAQOQYD9Mq39duplEh%2BU%2F%2Bao%3D&reserved=0
http://www.ledningskollen.se/
https://www.vattenfalleldistribution.se/kund-i-elnatet/kundservice/bevakning/


PostNord 
PostNord har i uppdrag att tillhandahålla den samhällsomfattande posttjänsten vilket 
bland annat innebär att det är Postnord som ska godkänna placeringen och standarden 
på postmottagningsfunktionen. I denna roll representerar Postnord samtliga 
postoperatörer som är verksamma i det aktuella området.  
 
Post ska kunna delas ut miljövänligt, kostnadseffektivt, trafiksäkert och med hänsyn till 
arbetsmiljön för chaufförer och brevbärare. För att det ska kunna genomföras i praktiken 
behöver utdelningen standardiseras.  
 
Vid nybyggnation av villor/radhus och verksamhetsområden placeras postlådan i en 
lådsamling vid infarten till området. I flerfamiljshus ska man ta emot sin post i en 
fastighetsbox på entréplan.  
 
Kontakta PostNord i god tid på utdelningsforbattringar@postnord.com för dialog gällande 
godkännande av postmottagning i samband med nybyggnation eller förändring av 
befintlig detaljplan.  
 
En placering som inte är godkänd leder till att posten inte börjar delas ut till adressen. 
 

Bemötande: 
Det finns förutsättningar till postutlämning. Exakt placering av postboxar redovisas i 

kommande bygglovsprövning. Fastighetsägaren har informerats om att placering av 

framtida postlådor måste stämmas av med PostNord. 

 

Synpunkt tillgodosedd. 

 
 
Region Sörmland 
Region Sörmland och kollektivtrafiken vill gärna vara med i utformningen vid eventuell flytt 
av samtliga hållplatser.  
 
Om hållplatsflytten medför en längre körsträcka kan det bidra till en kostnadsökning på 
samtliga linjer som påverkas. Det är viktigt att det ska finnas bra möjlighet för vändning 
med 12m och 15m boggisbussar samt att det finns möjlighet för en ledbuss att vända om 
det blir aktuellt i framtiden. 
 

Bemötande: 
Planområdets utbredning har korrigerats så att hållplatsen kan ligga kvar i dess befintliga 

läge. 

 

Synpunkt tillgodosedd. 

 
 
Polismyndigheten 
Samrådsyttrande beträffande förslag till ny detaljplan för del av Nälberga 1:141 mfl, 
Tystberga, Nyköpings kommun. 



 
Bild l Flygbild över det föreslagna strukturplaneområdet 
Bild 2 Skiss över föreslagen strukturplan 
Bild 3: Vy från korsningen Stationsvägen/ Björkvägen (västerifrån) över området 
som avses 
 
Tystberga ligger ca 20 km nordost om Nyköping och har karaktären av lantlig 
kyrkby med ca 900 invånare. 
 
Detaljplanen syftar till att möjliggöra för nya bostäder och centrumaktiviteter men också 
att bygga vidare på Tystbergas befintliga kvaliteter och skapa nya, av invånarna 
efterfrågade, mötesplatser. Planförslaget går i linje med den utveckling som beskrivs i 
Nyköpings översiktsplan 2040. 
 
Nyköpings kommun har under planarbetet vinnlagt sig om att ha dialoginsatser 
med invånarna i Tystberga för att förankra förändringen och klargöra vilka behov av 
funktioner eller behov av förändringar som finns i orten. 
 
Tystbergas läge och invånarantal gör att de trygghetsskapande och brottsförebyggande 
perspektiven inte behöver vara lika djuplodande och omfattande som ett 
detaljplaneförslag i tätare bebyggelse. Den sociala kontrollen och överblickbarheten är 
annorlunda jämfört med konventionell stadsmiljö men med hänsyn till avsikten med 
detaljplanen, att tillföra ytor och funktioner och stärka platsens betydelse i Tystberga, finns 
visst utrymme för de brottsförebyggande och trygghetsskapande perspektiven. 
 
Detaljplanen är i ett gestaltningshänseende tydlig med att de bostadskvarter som skall 
uppföras mellan villabebyggelsen och Stationsvägen skall bygga vidare på den befintliga 
karaktären i Tystberga vilket benämns "modern trädgårdsstad" med marginellt ökad 
täthet i byggandet, småskalighet, lummighet och kontinuitet i material, färgsättning och 
arkitektur. 
 



 
 
Även om detaljplanen visar på bostadsbebyggelse möjliggörs ändå en viss möjlighet till 
mix av funktioner då man öppnar för lokaler i bottenplan. Vidare tillförs plats för rörelse 
och lek och man öppnar också för flöden genom området med gång och cykeltrafik. 
Detaljplaneområdets "gröna stråk" har kontinuitet och byggnadsintensiteten ökar ju 
närmare själva centrumområdet man kommer. Västra delen skall utgöra en entré till 
området där målet skulle kunna utgöras av det torg med kommunikationsförbindelser 
som skall etableras på den plats där gamla macken idag ligger. 
 
Intensitetstanken med bebyggelsen mot centrumdelen, de gröna stråken som förstärks av 
uppfarter med gräsgenomsläpplig betong, etableringen av gång och cykelbana likväl som 
etableringen av platsen för lek och rörelse där den sociala kontrollen är som störst visar på 
en genomtänkthet. Är platsen genomtänkt kommer förutsättningarna att känna för den 
stärkas vilket i sin tur är viktiga förutsättningar för känslan av trygghet. 
 
Tydlighet i området: I ett område av denna karaktär behövs sannolikt inga överdrivna 
åtgärder som skapar tydlighet, men om man utgår från att det skall vara lätt att hitta när 
det gäller nya adresser med tydliga vägnamnsskyltar, adressnummerangivelser på hus, 
vilka parkeringar som tillhör fastigheter och vilka som är gästparkeringar, tydliga 
placeringar av skyltar för gång och cykelbana så blir det lätt att hitta och bete sig rätt. 
Skyltningar och vägmarkeringar skall inte överdrivas men erfarenheten visar att brister i 
tydligheten kan skapa förutsättningar för bortförklaringar och skav vid felbeteenden. 
 
Belysningen i ett nyetablerat område är viktig för hur genomtänktheten skall 
uppfattas av de boende eller en besökare. Den bör sättas i relation till hur 
förutsättningarna för överblickbarheten ser ut och också vara anpassad till det faktum att 
nyplanterade buskar och träd växer. En gatubelysning tappar helt sitt ändamål om 
belysningspunkten efter några år befinner sig mitt i ett lövverk från ett träd. Känt är också 
att GC-belysning eller gatubelysning kan skapa koner av ljus längs en väg medan platsen 
vid sidan blir extra mörk. Detaljplanen visar dock ett område som är ganska smalt, men för 
ögat och överblickbarheten skapas förutsättning för bättre trygghet om det finns indirekt 
belysning vid sidan av gatu- eller gångstråk; fasadbelysning på bostadshus kompletterar 
gatubelysningen genom att minska kontrasterna mellan en upplyst gata och omgivningen. 
 
Ett område kan vara noga genomtänkt och planerat och detta i sin tur kan skapa 
förutsättningar för trygghet vilket tidigare beskrivits. Förvaltningen av området är också 
mycket viktig för hur de boende eller en besökare skall uppfatta området. Armaturer som 
går sönder skall så snart som möjligt ersättas med samma typ så inte skenet från lampor 
skiljer sig från varandra i färg och styrka, avfallshanteringen i ett nyetablerat område bör 
planeras så att hämtning kan ske utan olägenhet och med rätt intervaller för att undvika 
ansamlingar av sopor (synliga sopor är en stark otrygghetsskapare).  
 



Sittplatser och gemensamma installationer kan vara fasta eller flyttbara. Erfarenheten visar 
att flyttbara sittplatser gärna flyttas till platser där den sociala kontrollen och 
överblickbarheten är lägre. Platser som saknar avfallskorgar vilket i sin tur skapar 
nedskräpning och i förlängningen skadegörelse (ingen verkar bry sig; varför skall jag då 
göra det? (Broken windows-teorin, Kelling/Cole 1996)). För att förebygga irritation och 
skav men också störningar och brott i detta hänseende rekommenderar Polismyndigheten 
fasta installationer av sittplatser. 
 
När det gäller avfallskorgar i ett område bör dessa vara av samma typ och design i 
området. Erfarenheten visar att avfallskorgarna i sig är viktiga att underhålla för att 
förbipasserande skall slänga sitt skräp där. En tom trasig eller smutsig avfallkorg är man 
mindre benägen att slänga avfall i. 
 
Polismyndigheten har i övrigt inget att erinra mot detaljplaneförslaget. 
 

Bemötande: 
Kommunen uppskattar Polismyndighetens uttömmande analys kring trygghetsskapande 

åtgärder inom planområdet. Kommunens bedömning är att grönstråket längs med 

Stationsvägen är för smalt för att uppfattas som en säkerhetsrisk. Ny bebyggelse är möjlig 

mindre än 10 meter från gång- och cykelvägens vägkant, vilket bidrar till naturlig 

övervakning och trygghetskänsla längs med gång- och cykelstråket. Planbeskrivningen har 

kompletterats med information om att ljussättningen av de allmänna platserna i området 

ska ta hänsyn till överblickbarheten, se s. 43 i planbeskrivningen. Resterande synpunkter 

berör i huvudsak förvaltningsskedet och inte detaljplaneskedet. 

 

Synpunkt tillgodosedd. 

 
 
Tystberga vägförening 
Efter att studerat planen har vi i Tystberga vägförening några synpunkter.  
 
Kurvan vid Stationsvägens västra ände, i mötet med Björkvägen, är ett problemområde.  
 
Vägen är smal för långa fordon vid tagande av 90-graderskurvan. Långtradare och bussar 
måste köra på vänster sida innan kurvan och efter kurvan hamnar de återigen på vänster 
sida och startar från nästan stillastående mitt i en brant uppförsbacke mot järnvägsbron.  
 
Ingen förvarning finns för de bilister som kör nerför backen mot samhället, att vägen kan 
vara blockerad av en mötande timmerbil på fel sida.  
 
Detta skulle kunna åtgärdas genom att kurvans radie ökas, och då ta en del av parken i 
anspråk.  
 
En annan synpunkt är att göra trottoar på norra sidan av Stationsvägen, så att gående 
slipper passera över gatan, utan övergångsställe, för att nå gång- och cykelbanan, och 
några kvarter senare återigen korsa gatan, utan övergångsställe. 
 
Bifogar en skiss på området som Kjell Forshed ritade 2003 
 



 
 

Bemötande: 
Stationsvägen ingår inte i planområdet eller i planens syfte. Aktuellt yttrande har dock 

initierat en diskussion om vägområdet med Trafikverket som är huvudman för 

Stationsvägen. En ombyggnad av Stationsvägen likt bifogat förslag anses olämpligt av 

flera skäl och bidrar inte positivt till trafiksäkerheten i området. Väghållaren anser i stället 

att om frågan blir aktuell, så är det mer lämpligt att göra åtgärder inom aktuellt 

vägområde än att skapa en kurvatur likt bifogat förslag. Utbyggnad av trottoar på 

norrgående sida av Stationsvägen ingår inte att undersöka i aktuellt planprojekt. 

Kommunen saknar rådighet över Stationsvägen då detta är en statlig väg, för fortsatta 

diskussioner bör föreningen ta kontakt med Trafikverket. 

 

Synpunkt inte tillgodosedd. 

 
 
Privatpersoner (MoFS) 
Som en av de närmsta fastighetsägarna vill vi anmärka på att de i detaljplanen 1:141 husen 
är för höga. Det är mer lämpligt att bygga max 2 våningshus. 
 
För höga hus ger en oönskad insyn, skuggning samt risk för att installerade solcellspaneler 
förlorar effekt.  
 
För höga hus passar ej heller in i miljön med småhus och villor ur ett designperspektiv. 
 
Önskar att man tar med i beaktande fler kommunala laddplatser för fordon. 
 
Saknar ett hållbarhetstänk där man ex bereder ytor för gemensam odling i samhället samt 
profilerar hela ombyggnaden av Tystberga som klimatsmart .  
Klimatsmart i form av att man kravställer byggentreprenaden på att ett hållbarhetstänk ska 
genomsyra hela byggkedjan från inköp, materialval till klimatsmarta boende osv.  
 

Bemötande: 
Kommunen anser att planområdets centrala läge i Tystberga gör att platsen klarar en 

något högre exploateringsgrad, samtidigt som flerbostadshus efterfrågas i orten. En 

variationsrik bebyggelse möjliggör för flyttkedjor inom orten. Exempelvis finns en 

efterfrågan på lägenheter för delar av den äldre befolkningen som vill kunna bo kvar i 

orten men i en mindre bostad med mindre skötselansvar och liknande. Under de tidiga 

dialogerna med de boende efterfrågades även fler hyresrätter.  

 



Södra delen av Tystberga, där planområdet ligger, är dessutom utpekat för utveckling och 

förtätning i Nyköpings Översiktsplan för 2040. Samtidigt är Tystberga omgivet av 

naturmark med höga värden och jordbruksmark. För att Tystberga ska kunna utvecklas 

krävs alltså ett effektivt markutnyttjande. Alternativet - att orten växer på bredden - innebär 

att viktiga värden riskerar att tas i anspråk, vilket inte är förenligt med kommunens 

hållbarhetsmål. En tredje aspekt är att ett fåtal friliggande villor i 1-2 våningar, som är det 

som dominerar i närområdet idag, inte bedöms vara ekonomiskt gångbart för 

detaljplanens framdrift. Kommunen har höga ambitioner för området, då exempelvis en 

attraktiv stadsdelspark och generösa ytor för dagvattenhantering planeras. För att kunna 

bekosta dessa åtgärder krävs vissa förväntade intäkter som inte är förenligt med en gles 

villabebyggelse.  

 

Kommunen har gjort en solstudie som redovisas i Gestaltningsbilaga för Tystberga 

Centrum. Den bebyggelse som riskerar att påverkas negativt av planerad bebyggelse är 

den som ligger norr om Stationsvägen. Genomförd solstudie visar att avstånden är så pass 

stora mellan planerad bebyggelse och befintlig att skuggning inte bedöms bli en 

olägenhet för fastigheterna norr om Stationsvägen. Påverkan på solcellspaneler bedöms 

inte vara påtaglig. Se urklipp ur materialet nedan.   

 

 
Bild som föreställer skuggning från planerad bebyggelse. 

 

I dagsläget finns ingen projektering av allmänna platser eller upplägg på kommande 

markanvisning. Ansvariga för dessa delar är meddelade om att odlingsytor efterfrågas 

inom parkmarken och att markanvisningen bör ha ett tydligt hållbarhetsfokus. Synpunkten 

är inte en detaljplanefråga. 

 

Synpunkt är delvis tillgodosedd. 

 
Privatperson (OL) 
Hej, 
Först ut vill jag säga att ni gjort ett väldigt bra arbete, jag gillar verkligen upplägget med 



lekpark, grillplats, klättring. Det är helt i linje med hur aktivitetsparker brukar se ut idag 
men ni har missat en viktigt detalj! Skate-spot. Alla aktivitetsparker har en sådan och det 
av den enkla anledningen att de är väldigt populära, framförallt av ungdomar. Det finns en 
skate-spot i Tystberga men den är tyvärr väldigt dålig. En bra skate-spot är väl-använd och 
väldigt uppskattad. Den vid Runebergsgatan i Nyköping är väldigt populär och är en 
samlingsplats för barn och unga, medans de vid t.ex. Nicolaiskolans/Tystberga används 
betydligt mindre. Det är tydligt att det är proffs som gjort den vid Runebergsgatan och 
den som finns i Tystberga är ett hopplock från en prefab leverantör.  
Om ni får igenom det ni som föreslås nu samt en skate-spot, liknande den på 
Runebergsgatan är jag helt säker på att platsen skulle bli en fantastisk samlingsplats. Jag 
inser att man inte kan få allt men om ni ska göra en sak för ungdomarna så är det en bra 
skate-spot prio 1. Stort tack för det arbete ni har gjort hittills och jag tror verkligen att detta 
har potential, prioritera barnen och ungdomarna i Tystberga det förtjänar dem. 
 

Bemötande: 
Kommunen är glad över att dialogarbetet tycks ha gett resultat för hur Tystbergaborna har 

uppfattat processen, samt att de har känt sig delaktiga i platsens utveckling. Parken ska ha 

karaktären av en aktivitetspark, men exakt vilken typ av redskap som ska finnas är en fråga 

för kommande projektering efter att planen vinner laga kraft. Önskemålet är noterat och 

framfört till de som är delaktiga i kommande skede. 

 

Synpunkt är tillgodosedd. 

 
Privatperson (IA) 
Först vill jag visa uppskattning för detaljplaneförslaget som har en lagom ambitionsnivå, 
bra idéer för bebyggelse och inrymmer till stora delar rätt funktioner för lilla Tystberga. 
Det finns dock lite att jobba vidare med. När det gäller planbestämmelserna finns det ett 
par otydligheter. Det står: b2 - Bostadshusens taktäckning och takfot ska utföras i 
obrännbart material. Då både B – bostäder och C – centrum är tillåtet att bygga, gäller inte 
bestämmelsen för en byggnad avsedd för centrum? Och, är det tillåtet att blanda 
bostäder och centrum fritt i hela byggnaden?  
 
Kopplingar, stråk och kommande tågstopp Kopplingar till och från det aktuella området 
och centrala Tystberga samt viktiga målpunkter i byn är inte beskrivna. Här skulle jag vilja 
se en stråkstudie. Viktigt att tänka in en framtida koppling till området vid järnvägen 
utpekat som riksintresse i ÖP, dvs möjlighet till ett framtida tågstopp. Likaså en koppling 
till delarna av byn Tystberga på andra sidan Stationsvägen såsom t ex Coop nära och 
villaområdet på andra sidan järnvägen.  
 
Vidare behöver utformningen av buss-torget tydliggöras, framför allt hur oskyddade 
trafikanter tar sig förbi på gc-vägen samtidigt som bussar åker in och ut. 
 
 
 



 
Centrala Tystberga med område för framtida tågstopp samt målpunkt Coop nära inringat. 

 
Trafikföring i och i anslutning till området  
Trafikföringen vid infarten till Tystberga, korsningen Björkvägen/Stationsvägen, är en 
säkerhetsrisk. Dels är kurvan smal och tvär vilket gör att längre fordon som bussar och 
lastbilar med släp får problem. Senast i augusti i fjol krockade en buss i linjetrafik med 
ungdomar på väg hem från skolan med en bil i kurvan, då båda fordonen inte får plats 
samtidigt. Bilen hakade fast i bussen och drogs med, en obehaglig upplevelse för 
samtliga inblandade. 
 
Förutom att gatan är smal och kurvan tvär, är korsningen med Björkvägen otydlig för 
oskyddade trafikanten, framför allt hur de ska korsa Björkvägen. Vidare är det otydligt vem 
som ska lämna företräde avseende fordonstrafik, men det kanske är mer en fråga för 
Tystberga vägförening. Oavsett föreslår jag att planområdet utökas med korsningen 
Stationsvägen/Björkvägen så att denna kan utformas på ett säkrare sätt.  
 
Den interna trafikföringen inom detaljplaneområdet behöver tittas över för att undvika 
onödig körning runt flera kvarter, och förtydligas avseende parkering och backrörelser 
samt utrymme för bl a räddningstjänst och avfallshantering.  
 
Park, dagvatten och rörelsemönster  
Parkområdet i västra delen av planområdet inrymmer ett djupt dagvattendike och kommer 
tidvis att vara översvämmat. Det bör förtydligas i planen att detta område avser park med 
dagvattenhantering då det är direkt olämpligt för mindre barn att leka i ett 
översvämningsområde. Lämpligare då att utforma det mer som ett grönstråk, för med 
bebyggelse bredvid misstänker jag att det inte kommer uppfattas som allmän platsmark 
och att man inte tror man får eller kan röra sig där. Detta gör att en stor del av det nya 
planområdet blir ”stängt”, vilket är tvärt emot Tystbergas övriga utformning där folk är 
vana vid att kunna röra sig mellan husen. Jag föreslår anläggande av en gångstig genom 
parkområdet, på säkert avstånd från diket.  
 
Bebyggelse i områdets östra del planeras inom översvämningsområde. Det behöver 
beskrivas tydligare hur åtgärder för bebyggelsen ska hanteras här för att undvika 
översvämning i eventuella källar-/suterrängplan, vilket är ett problem idag i den befintliga 
bebyggelsen bredvid.  
 
Jag saknar en tydligare beskrivning av kapaciteten i det befintliga dagvattensystemet och 
det är otydligt vad som uppnås genom föreslagna åtgärder inom planområdet som både 
verkar avse att hantera påverkan av den nya bebyggelsen men även ta höjd för ett större 
område än planområdet.  



 
Vidare skulle jag vilja se ett bevis på att en dialog har förts med Tystberga vägförening då 
detaljplanen kommer att innebära kraftigt utökade driftinsatser framför allt kring 
dagvattenhanteringen i natur och parkmark.  
 
Miljö  
Under markföroreningar saknar jag information om föroreningarna vid macken och till 
vilken nivå den saneras, samt en tidplan för detta. Det bör också förtydligas att detta är en 
förutsättning för en stor del av planen, dvs bostadsbyggnation. Jag upplever det märkligt 
att den endast nämns helt kort under tekniska frågor.  
 
Bebyggelse  
Då Tystberga räknas till ”att bo på landet” finns en förväntan och trolig efterfrågan på att 
bo i villa, radhus eller möjligen lägenhet med egen ingång. 
 

Bemötande: 
Kommunen tackar för mycket bra och insiktsfulla synpunkter! Angående synpunkterna 
rörande otydligheter i planbestämmelserna kopplat till risk så har bestämmelsen nu 
korrigerats till ”Byggnadens taktäckning och takfot ska utföras i obrännbart material”.  
 
Angående synpunkten om att parken riskerar att få en privat karaktär så har parkområdet 
utökats i sin storlek sedan samrådet, vilket innebär att det nu har en bredd på 70 meter. 
Kommunens bedömning är att detta är tillräckligt brett för att bevara känslan av öppenhet 
och tillgänglighet. Tydliga markeringar mellan kvartersmark och parkmark kommer att 
eftersträvas vid utformningen för att förstärka detta. 
 

Stationsvägen och dess utformning ingår inte i planområdet eller i planens syfte. Det 

aktuella yttrandet har tillsammans med vägföreningens yttrande dock lyfts i en diskussion 

med Trafikverket som är huvudman för Stationsvägen. Väghållaren anser i dagsläget inte 

att vägen har en osäker utformning, men välkomnar diskussioner om detta tillsammans 

med vägföreningen. Då kommunen saknar rådighet över Stationsvägen och Björkvägen så 

bör därför fortsatta diskussioner om ombyggnation av väg, övergångsställen och dylikt 

ske med Trafikverket och den lokala vägföreningen. Angående den interna trafikföringen 

har genomfartsvägen från Dramatörvägen till Björkvägen tagits bort sedan samrådet. 

Avstämningar har skett med kommunens förvaltningar om bredd på nya infartsvägar, där 

6 meter har angetts som ett önskvärt mått. 

 
Sedan samrådet har flera ändringar gjorts i plankartan. Parkområdet har som sagt utökats 
och nya dagvattenlösningar föreslås. Ett omfattande arbete kring inmätning av diken, 
ledningars kapacitet med mera har tagits fram och lagt grund för en 
dagvattenmodellering över hela Tystberga. Detta har varit ett mycket omfattande projekt 
som tagit lång tid. Modellen ligger med som en handling till detaljplanen under namnet 
”Modellbeskrivning Tystberga”. Målet med modelleringen har varit att skapa bättre 
förutsättningar för orten gällande dagvattenhantering och översvämningsrisk. 
Dagvattenmodelleringen har sedan legat till grund till föreslagen dagvattenlösning. Den 
nya lösningen innefattar ytor i parkmiljöerna som kan tillåtas svämma över vid kraftiga 
regn. När regnet avtar så rinner vattnet vidare nedströms och ut från planområdet. Då 
ytorna endast kommer att vara vattenhållande vid kraftiga regn, och inte ha permanent 
stående vatten, så bedöms lösningen inte vara olämplig att integrera med lekfulla 
element. Kommunen kommer att ta över driftansvaret över denna parkyta, vilket innebär 
att vägföreningens ansvarsområde kommer att minska.  
 

Gällande markföroreningar har de kapitel som berör detta utvecklats i planbeskrivningen. 

Marken där den tidigare macken låg har sanerats. 

 

Angående bebyggelsen så syftar planen till att tillskapa ett varierat bostadsutbud i orten. 



Planen möjliggör för radhus, parhus och flerbostadshus som ett komplement till den 
övervägande mängd fristående villor som finns i orten idag. Att begränsa användningen 
Centrum till enbart delar av byggnaderna anses inte nödvändigt. En flexibel användning 
skapar större möjligheter att utveckla platsen efter ortens behov, där 
Centrumanvändningen i bedöms ha någon negativ påverkan.  
 
Synpunkt är delvis tillgodosedd. 

 
Privatpersoner (PSoAT) 
Det ska inte vara ngt. tvåvåningshus el. någon väg bakom vår fastighet (Revyvägen 5). Det 
skulle vara mycket dåligt för oss och negativt för värdet på huset. Varför förstöra 
björkparken? Den enda längs med hela Stationsvägen! Köp loss lite åkermark och bygg, 
men inte bakom vårat hus.  
I samband med vårat husköp i början på 2022 så kontaktade vi Nyköpings Komun vid Två 
tillfällen betr. framtida planer för området bakom våran tomt (Björkparken) och vi fick då 
båda gångerna samma tydliga svar nämligen att detta parkområde får ej bebyggas. Tack 
sa vi andra gången vi fick samma tydliga svar från er på komunen som svarar på dessa 
speciella frågor, då kan vi lugnt gå vidare med husköpet.  
 
Vi kommer aldrig att godkänna förslaget till ny detaljplan som det ser ut nu. För oss som 
bor här innebär förslaget en stor negativ miljöpåverkan då vi vid husköpet värdesatte 
parken, den öppna ytan och kvällssolen mycket högt.  
Även avståndet till Stationsvägen var helt ok, vi vill definitivt inte ha en extra väg intill vår 
bakre tomtgräns, en väg som dessutom ska avlasta Stationsvägen. 
 

Bemötande: 
Kommunen har ett utpekat mål i Nyköpings översiktsplan 2040 att staden i huvudsak ska 

växa genom förtätning. Att exploatera jordbruksmark går inte i linje med kommunens 

ställningstaganden för en hållbar utveckling i exempelvis kommunens 

hållbarhetsprogram. Översiktsplanen, som antogs i Kommunfullmäktige den 2021-12-14 

pekar ut platsen som lämplig för förtätning. Då exploatering av jordbruks- och naturmark 

är förtätning av detta slag lämpligt för att Tystberga ska kunna växa. Pågående 

detaljplanearbete syftar till att möjliggöra för denna målbild. 

 

Kommunen har sedan samrådet gjort en del ändringar av planförslaget med hänsyn till 

det aktuella yttrandet. Detta för att minska påverkan på omkringliggande bebyggelse. 

Ändringarna innefattar: 

• Bebyggelsens placering styrs så att den hamnar så nära Stationsvägen som möjligt, 

och därmed så långt som möjligt från befintlig bebyggelse.  

• Med bakgrund av punkten ovan har även en solstudie tagits fram som visar på 

förväntad skuggpåverkan. Då den tillkommande bebyggelsen ligger norr om 

befintlig bebyggelse påverkas inte den befintliga bebyggelsen i någon betydande 

omfattning. Se utdrag ur skuggstudien nedan: 

 



• Sedan samrådet har kommunen beaktat synpunkten om vägdragningen i fråga. En 

väg som ansluter till Björkvägen och således möjliggör genomfartstrafik anses inte 

längre lämpligt. En mindre angöringsväg (t.ex. grusad väg) är nödvändig för att de 

boende ska kunna ta sig till sina fastigheter. De trafikrörelser som följer av detta 

anses vara mycket begränsade och inte medföra någon betydande påverkan. 

 

Att uttala sig om påverkan på enskilda fastighetsvärden är kommunen försiktig kring. Med 

tanke på de värden som planeras att tillskapas så är dock kommunens samlade 

bedömning att planen i sin helhet leder till en positiv utveckling för orten. Dessa värden 

som tillskapas innefattar en mer kvalitativ park med inslag av lek och rörelse, 

dagvattenanläggningar som bidrar till en bättre dagvattenhantering och minskad 

översvämningsrisk för området i sin helhet, samt ett tillskott på bostäder som i sin tur ökar 

serviceunderlaget och möjligheten att bedriva bättre offentlig och kommersiell service på 

orten med mera.  

 

Synpunkt är delvis tillgodosedd. 

 

Intressenter vars synpunkter ej tillgodosetts 
• Länsstyrelsen  
• Privatpersoner (MoFS) 

• Lantmäteriet 
• Tystberga vägförening 
• Privatperson (IA) 

• Privatpersoner (PSoAT) 
 

Namnsättning 
Planen föreslår följande namn: 

• Kuplettvägen – för den nya infartsvägen i väster. 
• Solängen – för parkområdet i öster. 

 
Mer information om bakgrunden till namnförslagen återfinns i planbeskrivningen. 
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Redogörelsen är sammanställd och kommenterad av planarkitekt Victor Persson. 
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